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Van het bestuur van de Vriendenvereniging

Voor je ligt het meinummer van het Vriendenbe-
richt. We leven in een spannende periode voor 
de Hortus. Dat zie je terug in dit Vriendenbericht 
waarin we aandacht besteden aan de toekomst 
van de Hortus en De Grote Hortus Dag (DGHD). 
Verder bevat dit nummer interviews met Walter 
den Hollander en Rijk de Ruiter en artikelen over 
waterplanten, de Notoarestoen in Eenrum en de 
besparing door digitale communicatie. 
De Hortus en het aanpalende gebied van de Bio-
toop zijn per 1 januari 2023 eigendom geworden 
van de gemeente. Voor de Hortus is de dagelijkse 
exploitatie voor de komende jaren veiliggesteld. 
Deze overgang biedt nieuwe mogelijkheden: zo 
mogen er nu sponsors gezocht worden voor grote 
investeringen, wat de Rijksuniversiteit niet wilde. 
De gemeente werkt aan een toekomstvisie op het 
verworven terrein van Hortus en Biotoop. Intus-
sen blijft de bestuursconstructie met de Stichting 
Behoud Groene Hortus (SBGH) bestaan.
Om de gemeente van input te voorzien voor die 

toekomstplannen organiseert het bestuur De 
Grote Hortus Dag, waarover elders in dit Vrienden-
bericht meer.
Bestuurslid Roelke Nienhuis moest helaas om 
privéredenen haar werkzaamheden stoppen. 
Gelukkig vond het bestuur al snel een vervangster. 
Kandidaat-bestuurslid Tineke van der Meij draait, 
vooruitlopend op haar beoogde benoeming 
tijdens de algemene ledenvergadering, al volop 
mee bij de bestuurstaken. Met name het voorbe-
reiden van De Grote Hortus Dag vergt veel tijd.
Het aantal vrijwilligers in de Hortus is nog altijd 
aan de krappe kant. Om zowel de tuinen in goede 
conditie te kunnen houden als ook de ruime ope-
ningstijden te kunnen faciliteren zijn extra vrijwilli-
gers nodig. Ook als vriendenbestuur hebben we af 
en toe  behoefte aan assistentie. Zie de oproepen 
elders in het Vriendenbericht.
Met vereende krachten werken de SBGH, de 
Vrienden en de vrijwilligers aan het behoud van de 
Hortus.
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Van het SBGH-bestuur
Mission accomplished. Dat gevoel hadden wij, 
Jan Poutsma en Douwe Wiersma, als bestuurders 
van de Stichting Behoud Groene Hortus (SBGH) 
bij het begin van 2023. De Rijksuniversiteit Gronin-
gen had immers per 1 januari 2023 de Hortus (en 
Biotoop) overgedragen - conform onze sugges-
tie - aan de gemeente Groningen. Dat leek een 
paar jaar geleden niet de gedroomde afloop voor 
de Hortus. In februari 2019 werden wij tijdens 
een overleg met het College van Bestuur (CvB) 
overvallen met de mededeling dat het CvB had 
besloten de SBGH per 1 januari 2020 op te heffen. 
Want, zo was het argument: “anders zou het CvB 
niet meer met de Hortus kunnen doen wat ze van 
plan waren”. Het laat zich raden wat dat plan was! 
Kortom: het ging sinds het aantreden van het 
nieuwe SBGH-bestuur in 2013 erg goed met de 
Hortus, en dat was niet voorzien! In de pittige dis-
cussie die daarop volgde werd besloten dat nader 
overleg zou volgen. Uiteindelijk werd het contract 
met de SBGH verlengd tot 1 januari 2023 en was 
er voldoende tijd om te onderhandelen over de 
verkoop van de Hortus en de Biotoop aan de 
gemeente Groningen. Die heeft inmiddels beslo-
ten het contract met de SBGH te verlengen, wat 
inhoudt dat de toekomst van de Hortus voorlopig 
verzekerd is. De gemeente heeft ook besloten 
de exploitatie van de Hortus financieel te onder-
steunen, iets wat de RUG al sinds 2012 niet meer 
deed. Dat is heel goed nieuws, want door de 
afname van het aantal vrijwilligers zag het bestuur 
zich genoodzaakt de tuinploeg uit te breiden met 
vast personeel. Ook moest er extra personeel in 
de horeca worden aangesteld vanwege de toene-
mende drukte in de Plantage. Zo bezochten in het 
afgelopen jaar ruim 36.000 bezoekers de Hortus, 
waardoor de SBGH het jaar 2022, ook financieel 
gezien, zeer positief kon afsluiten. 

Ondanks de positieve resultaten van de afgelo-
pen jaren heeft het bestuur zich met enige zorg 
gebogen over de opzet van de begroting voor 
2023. De explosieve stijging van de energieprijzen 
en het beëindigen van het energiecontract via 
de RUG betekende een meer dan 100% stijging 
van de energielasten. Niettemin is het bestuur 
erin geslaagd om een sluitende begroting op te 
stellen, waarin ook een investering is opgenomen 
voor 120 zonnepanelen, die op het dak van de 
Plantage geplaatst worden. In de komende jaren 
wil het bestuur het aantal zonnepanelen nog gaan 
verdubbelen, waarmee dan het totale elektrici-
teitsverbruik van de Hortus zal worden opgewekt.

Voor 2023 heeft het bestuur een aantal belangrijke 
besluiten genomen. In de eerste plaats heeft het 
bestuur Walter den Hollander, die na het vertrek 
van Rick Mensink was aangetrokken als adviseur, 
bereid gevonden om de positie van tuinbaas bij 
de Hortus op zich te nemen. Walter is een zeer 
ervaren hovenier en lid van het tuinbazengilde. 
Verder hebben de positieve resultaten van de 
afgelopen jaren het mogelijk gemaakt op een 
aantal punten groot onderhoud uit te voeren bin-
nen de Hortus. Zo heeft het bestuur besloten om 
conserverend onderhoud te laten uitvoeren in de 
Chinese tuin. In 2024 hopen wij over voldoende 
financiële middelen te beschikken om het Chinese 
Theehuis te laten schilderen. Dat is ook hard no-
dig! Inmiddels heeft de Plantage een schilderbeurt 
gehad. 
In de tuinen is ook het een en ander gebeurd. Zo 
heeft de Kruidentuin een facelift gekregen door 
herstel van de plantenbedden, plaatsing van een 
beukenheg en het verwijderen van de asfaltpaden. 
Ook de vlinder- en bijenweide is onder handen 
genomen, waardoor wij dit jaar in de VB-tuin veel 
bloeiende bloemen hopen aan te treffen. Verder 
is de vijver in de Chinese tuin schoongemaakt en 
klaar voor de komst van een tiental zeer bijzonde-
re koi-karpers, een kostbare gift van een betrokken 
Hortus-fan. Tenslotte willen we melden dat de 
jeu-de-boulesbaan vanaf 1 april gratis is te gebrui-
ken voor bezoekers van de Hortus.

Verschillende partijen werken inmiddels aan een 
toekomstvisie van het gebied van de Hortus en de 
Biotoop. Ook het SBGH-bestuur heeft besloten 
te komen met een visie op de ontwikkeling van 
het hele gebied van de Biotoop en de Hortus. 
Wij zullen u op de hoogte houden van de ontwik-
kelingen middels de Nieuwsbrief van de Hortus. 
De gemeente Groningen zal te zijner tijd met een 
eigen gebiedsvisie komen, maar dat kan best nog 
een paar jaar duren. Kortom: er is genoeg tijd 
voor overleg met alle belangstellenden over de 
toekomst van Hortus Haren en de Biotoop.
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Jaarverslag Vriendenvereniging 2022

2022 was een voorspoedig jaar voor de Hortus en 
voor de Vriendenvereniging. De gevolgen van de 
coronapandemie werden allengs minder, hetgeen 
leidde tot stijging van het aantal Hortusbezoekers 
met circa 10% tot 36.000. De Vriendenvereniging 
telde 1.229 persoonlijke lidmaatschappen, 1.271 
gezinslidmaatschappen en 71 donateurs: een lich-
te stijging vergeleken met 2021. Ook in 2022 werd 
de ledenadministratie weer accuraat bijgehouden 
door Nynke Elzenga.

Toekomst Hortus
In 2022 wierp de aankoop van de Hortus en 
de Biotoop door de gemeente Groningen per 
1 januari 2023 zijn schaduw vooruit. Een project-
groep van de gemeente overlegde met SBGH, 
Vriendenvereniging, Carex (beheerder van de 
Biotoop) en Groninger Landschap. Het vrien-
denbestuur heeft daar zijn toekomstvisie voor 
de Hortus uitgedragen: deze is na te lezen op 
de Vriendenwebsite en in het decembernummer 
van het Vriendenbericht. De projectgroep gaat in 
2023 door met het ontwikkelen van een visie voor 
Hortus en Biotoop. Het Vriendenbestuur speelt 
daarop in met het organiseren van De Grote Hor-
tus Dag op zaterdag 10 juni 2023.

Vriendendag
De Algemene Ledenvergadering op 14 mei telde 
38 aanwezigen. Aftredend secretaris Cobie Kam-
minga werd van harte bedankt voor de prima wijze 
waarop zij gedurende vijf jaar haar functie heeft 
waargenomen. Het bestuur droeg Arike Tomson 
als opvolger voor: zij werd bij acclamatie verkozen. 
De termijn van voorzitter Tjerk Zwanenburg liep af, 
maar hij verklaarde zich bereid een nieuwe perio-
de aan te gaan, hetgeen ook bij acclamatie werd 
goedgekeurd.
De lezing Dimensies voor een Hortus: mogelijkhe-
den en grenzen van Roel Strijkstra werd enthou-
siast ontvangen, en vormt een belangrijke aanzet 
tot de toekomstvisie die het vriendenbestuur heeft 
opgesteld.

Vriendenlezing
Op 18 oktober woonden meer dan 100 toehoor-
ders de Vriendenlezing bij, getiteld Land van Ons 
en de Onneresch en verzorgd door Jan Witten-
berg. Een boeiend verhaal over de geschiedenis 
van de Onneresch en over de burgercoöperatie 
Land van Ons die landbouwgrond (waaronder de 
Onneresch) koopt en verpacht aan boeren die 
natuurvriendelijke landbouw bedrijven.

Vriendenbericht
Het meinummer verscheen onder redactie van 
Klaske Piebenga en Edwin van der Heijden, het 
decembernummer onder redactie van het vrien-
denbestuur. De vormgever was Machiel Bakker.
Het meinummer werd digitaal verzonden aan 
leden die voor die optie hebben gekozen, evenals 
de overige correspondentie. Ongeveer 55% van 
de leden heeft gekozen voor de optie van digitale 
verzending. Het decembernummer werd alleen op 
papier verspreid, omdat daarbij ook de lidmaat-
schapskaarten werden verstuurd.

Vriendenbestuur
Het vriendenbestuur vergaderde in 2022 tien keer 
en overlegde twee keer met het SBGH-bestuur. 
Binnen het bestuur zijn de taken als volgt ver-
deeld. Tjerk Zwanenburg is voorzitter, verzorgt de 
digitale communicatie (inclusief de website) en 
treedt op als hoofdredacteur van het Vriendenbe-
richt. Arike Tomson is secretaris en onderhoudt de 
contacten met leden, bedrijven en instellingen. 
Gerard Renardel is penningmeester en organiseert 
de Vriendenlezing. Michiel Verbeek woont de we-
kelijkse vergaderingen van het SBGH-bestuur bij 
en organiseert de Vriendendag. Roelke Nienhuis 
coördineerde het Vriendenbericht, maar zij heeft 
aangegeven haar bestuurspositie ter beschikking 
te stellen.

Ledenwerving
Het vriendenbestuur, bijgestaan door vrijwilligers, 
stond met een kraam op de Plantjesmarkt in de 
Hortus, de Markt van Melk en Honing in Zuidlaren 
en de Kunst- en Cultuurmarkt in Haren. Dat lever-
de veel contacten en 48 nieuwe leden op.

Financiën
In 2022 droeg de Vriendenvereniging € 53.447 af 
aan de SBGH voor de Hortusabonnementen, en 
financierde zij projecten in de Hortus voor € 9.419.
De digitale verspreiding van een groot deel van 
de brieven en Vriendenberichten leidde tot een 
besparing van circa € 5.000.

Arike Tomson, secretaris van het vriendenbestuur

Besparing door digitale verzending
Eind 2021 konden de Vriendenleden kiezen voor 
digitale verzending van Vriendenbericht en cor-
respondentie: e-mail in plaats van een envelop. 
Ruim de helft van de leden heeft hieraan gehoor 
gegeven, en dat leidde in 2022 tot een besparing 
van circa 5000 euro en van 140 kilogram papier 
(ongeveer een halve boom).

Hoe komt dat? De Vriendenvereniging telt 2500 
lidmaatschappen (de helft daarvan betreft een 
gezinslidmaatschap, dus we hebben circa 3750 le-
den). Van die 2500 hebben er 1400 gekozen voor 
digitale toezending.

Jaarlijks zijn er drie verzendingen: 

1.  in mei het eerste Vriendenbericht, met een 
uitnodigingsbrief voor de Algemene leden-
vergadering;

2.  in oktober een brief met het verzoek om de 
contributie voor het volgende jaar te betalen;

3.  in december het tweede Vriendenbericht, 
met een brief die de nieuwe lidmaatschaps-
kaart(en) bevat.

De derde verzending is en blijft geheel op papier, 
zodat alle betalende leden de lidmaatschapskaart 
ontvangen. De eerste en de tweede verzending 
bestonden elk uit 1100 enveloppen en 1400 
emails. Dat leverde per digitaal lid een besparing 
op van 100 gram papier en 3,70 euro. (De kosten 
van digitale verzending zijn verwaarloosbaar: circa 
1 cent per email.)

Wij zijn heel blij met deze grote belangstelling 
voor digitale toezending, en wij hopen dat meer 
leden de keuze voor digitaal zullen maken. Dan 
kunnen we nog meer middelen besparen die voor 
de Hortus ingezet kunnen worden.

Ook overstappen op digitale toezen-
ding? Dat kan eenvoudig via een email aan 
hortusharenvrienden@gmail.com.

Digitale verzending 
leidt ook tot 

tijdsbesparing bij het 
envelopperen.
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nog te jong. En van de geplante jeneverbessen 
heeft een deel het niet gehaald. De andere zijn nu 
goed aangeslagen. 
Veel planten zijn in het begin geplant en gezaaid, 
maar er komen ook spontaan soorten op in de kei-
leemheuvels. Nu is de tijd van een beetje bijstu-
ren. Erg leuk en interessant, vertelt Rijk.

Sommige mensen denken dat het een bult met 
onkruid is. Misschien kunnen we nog wat meer 
met bordjes doen. Rijk wijst de gele bloemetjes 
van klein hoefblad aan, laat zien dat er overal 
tijmplantjes staan, en her en der de rozetten van 
margrietjes. Aan de zuidkant van het pad ligt ook 
een verhoogd gedeelte waarop van Staatsbosbe-
heer gekregen heidesnoeisel met zaad was neer-
gelegd. Van het zaad is weinig opgekomen, vertelt 
Rijk, maar misschien omdat er toen een hele natte 
periode was heeft een deel van het snoeisel wortel 
geschoten en zo verschenen toch de eerste heide-
plantjes. 

Loop even mee, naar de vlinder- en bijenweide.
De vlinder- en bijenweide is ook een project van 
Rijk. Als we er langslopen, wordt er druk gewerkt 
met een graafmachine in twee van de 17 per-
celen. De voedselrijke grond waar bijna alleen 
boerenwormkruid stond, wordt zo’n 30 centimeter 
afgegraven en voedselarme grond wordt terugge-

plaatst. Het is de bedoeling dat je door de afwis-
seling in ondergrond beter kunt zien welke ver-
schillende planten er zijn, en welke insecten daar 
dan weer op vliegen. Ook komt er nog heel groot 
insectenhotel [inmiddels geplaatst], met uitleg. 
Dat is mooi, vindt Rijk, uitleggen wat het verhaal 
achter verschillende planten en bloemen is. Laten 
zien wat er aan diversiteit is. Waarom dat ene bijtje 
wel hier voorkomt en niet in andersoortige krui-
denrijke begroeiing. 

In de bijen- en vlinderweide heeft Rijk ook recent 
een aantal jonge bomen geplant. Allemaal bo-
men die graag door insecten worden bezocht. 
We staan even stil bij een jonge boom met een 
opvallende donkergroene stam. Een Styphnolobi-
um japonicum of honingboom, wijst Rijk aan, en 
even verderop een krentenboompje en een lijster-
bes. De jonge boompjes hebben nu een houten 
hekje om de stam, nadat een eerdere lichting van 
boomaanplant door de Hortus-reeën vakkundig 
kaalgegeten was. Het publiek vindt het overigens 
altijd leuk om de reeën te zien, meestal een stuk 
of 5. En soms is er ook een bijzondere samenwer-
king, aldus Rijk. De reeën snoeien de heggen voor 
ons, de hele onderkant is vaak weggegeten. Die 
hoeven wij dan niet meer te onderhouden.

Rijk de Ruiter – Buitenman
Elke dag begin ik met een rondje door de tuin

Op een zonnige wintermiddag loop ik een rondje door de Hortus 
met Rijk de Ruiter. Rijk vertelt over hoe hij bij de Hortus is gekomen 
en wat zijn favoriete tuinen zijn. 

Hoe ben je hier begonnen?
Na een opleiding in de informatica begon Rijk ook 
in de ICT te werken, maar hij kwam er snel achter 
dat daar zijn hart niet lag. Wat te doen? Hij had op 
dat moment geen zin om weer een opleiding te 
gaan doen, en wilde eerst maar eens gaan werken 
om uit te vinden waar zijn interesse lag. Hij is toen 
in de Hortus begonnen als vrijwilliger onder Rick 
Mensink, de vorige tuinbaas. Toen nog een tijdje 
leerling, en nu voltijds in dienst van de Hortus. In 
mei 2023 al weer 10 jaar, een jubileum.
Toen ik begon, wist ik nog niet eens wat een 

madeliefje was! Allemaal hier geleerd. Ik heb veel 
zien veranderen en de grote kas nog meege-
maakt. 

Favoriete plek?
Ja daar staan we eigenlijk, de Hondsrugtuin. Deze 
heb ik namelijk helemaal vanaf het begin meege-
maakt en meegebouwd, samen met Rick. In het 
begin was er nog helemaal niks, een grote zand-
bult. Leuk hoe je ziet dat zo’n gebied zich ontwik-
kelt. Sommige dingen hebben we aangeplant. De 
moeraswespenorchis is niet gelukt, de tuin was 

Tineke van der Meij
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Vegetaties van de Wereld 

Waterplanten (deel 1)

Vorig jaar heb ik in mijn serie over de ’Vegetaties 
van de Wereld’ al iets verteld over planten en 
vegetaties die voorkomen in natte en vochtige 
gebieden. Ik doel dan op de moerassen, waarvan 
de hoogvenen en laagvenen belangrijke verte-
genwoordigers zijn. In deze aflevering daal ik nog 
even iets dieper de waterfase in en behandel ik de 
planten van één van de meest diverse en com-
plexe leefgemeenschappen die er zijn, namelijk de 
waterplanten. 
Deze materie is des te complexer omdat water-
planten zowel in zout als in zoet water voorkomen. 
Ten aanzien van zout water doel ik natuurlijk op 
de wereld van de zeewieren. Maar ook op de 
tropische zoutwaterbossen (mangrovebossen), die 
verspreid over de wereld langs met name rivier-
mondingen in de tropen groeien en van econo-
misch groot belang zijn voor lokale vissers. In de 
volgende aflevering kom ik terug op deze zeer 
boeiende leefgemeenschappen.
Wat ik in deze aflevering wil behandelen zijn de 
’klassieke’ waterplanten in de Europese wateren 
en dan vooral hoe ze leven en overleven.

Groeivormen 
Om zich overeind te houden in een waterrijke om-
geving hebben waterplanten in de loop van hun 
evolutie verschillende groeivormen ontwikkeld. 
Om hun ecologie te begrijpen is het van belang 
om deze groeivormen in het kort te behandelen. 
Grofweg worden de volgende groeivormen onder-
scheiden:
Ondergedoken waterplanten: het gaat hier om 
planten die geheel onder water leven en al of 
niet verankerd zijn aan de bodem door middel 
van wortels. Vaak steken de bloemen wel boven 
water uit. Een voorbeeld zijn verschillende soorten 
waterranonkels.

Drijvende waterplanten: de bladeren van deze wa-
terplanten drijven op het water en ze zijn al of niet 
met wortels aan de bodem bevestigd. Voorbeel-
den van wortelende waterplanten zijn waterlelies 
of gele plomp. Een voorbeeld van niet wortelende 
drijvende waterplanten is het overbekende kroos, 
waarvan er diverse soorten in Nederland voorko-
men.
Helofyten: het gaat hier om waterplanten die in de 
waterbodem wortelen. Het grootste deel van de 
bladen steekt echter boven water uit. Voorbeeld 
hiervan is bijvoorbeeld riet.
Amfibische planten: deze planten kunnen in het 
water groeien, maar ook daarbuiten, afhankelijk 
van de hoogte van de waterspiegel op dat mo-
ment. Ze zijn dus aangepast aan zowel een leven 
op land als in het water.
Oeverplanten: deze planten wortelen weliswaar in 
de bodem boven de waterspiegel, maar dan wel 
in een altijd zeer natte bodem. Ze groeien dan 
vaak niet ver af van water.
Moerasplanten: het gaat hier om planten die net 
als oeverplanten groeien in een zeer natte bodem, 
ze kunnen ook amfibisch leven en ook op grote 
afstand van open water. 

Waterplanten hebben zich op diverse manieren 
weten aan te passen aan het leven op of onder 
water. Hieronder wordt een aantal aanpassingen 
verder uitgewerkt. Het is vanzelfsprekend dat 
waterplanten sterk reageren op de waterkwaliteit. 
Deze wordt vooral bepaald door de voedingstof-
fen die in het water zijn opgelost en de helderheid 
van het water. Men spreekt meestal van een goe-
de waterkwaliteit als er niet te veel aan voeding-

Edwin van der Heijden

stoffen (fosfaat, sulfaat en stikstof) in 
het water voorkomen en het water 
helder is. 

Water als groeiomgeving
Planten die helemaal onder water 
groeien hebben geen steunweefsel 
in hun bladeren en stengels nodig 
om overeind te blijven, de waterko-
lom vormt als het ware al in zekere 
mate van steun. Dit in tegenstelling 
tot landplanten, die met behulp van 
inwendig steunweefsel voorkomen 
dat ze ’omvallen’. Ook hebben wa-
terplanten geen aanpassingen om te 
voorkomen dat ze uitdrogen, bijvoor-
beeld waslaagjes op de bladeren of 
kurkweefsel. Wel vertonen ze diverse 
morfologische aanpassingen om hun 
drijfvermogen te vergroten, bijvoor-
beeld in de vorm van inwendige 
luchtblazen. De meeste overblijven-
de waterplanten in de gematigde 
streken zijn in staat om in het najaar 
hun drijfvermogen (bijvoorbeeld van 
hun winterknoppen) te verlagen, zodat ze naar de 
bodem zakken alwaar ze de winter kunnen door-
brengen. Waterplanten die aangepast zijn aan 
sterk stromend water hebben vaak langgerekte 
weerstandarme bladvormen. Een voorbeeld is de 
kleine egelskop. Een ander voorbeeld is sterren-
kroos; deze plant heeft torpedovormige bladeren 
waar het water makkelijk langs stroomt.

Voedingsstoffen
De meest belangrijke voedingsstoffen waar wa-
terplanten van afhankelijk zijn om te groeien zijn 

fosfaat, stikstof en koolzuurgas. Vroeger was fos-
faat vaak de beperkende groeifactor voor water-
planten, maar dat is sinds de fosfaatbemesting in 
de landbouw allang niet meer het geval. Hetzelfde 
geldt voor stikstof dat, zoals we allemaal weten 
door de recente stikstofdiscussie, ook niet meer 
beperkend is in het milieu. Wel is er in het water-
milieu vaak een gebrek aan koolzuurgas. Dit gas 
heeft de plant nodig om via fotosynthese suikers 
aan te maken die nodig zijn voor de opbouw van 
de plantencellen. Reden hiervoor is dat koolzuur-
gas slecht oplost in water. Een aantal planten dat 
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in kalkrijk water groeit heeft hierop iets gevonden. 
Hierbij wordt in water opgelost kalk via een che-
misch proces in de cellen omgezet in koolzuurgas 
en vaste kalk. De kalk slaat op de bladeren neer 
en kan als een grauw laagje op het blad blijven 
liggen. 
In kalkarm water nemen sommige waterplanten via 
hun wortels het koolzuur op dat beschikbaar komt 
door afbraak van organische stoffen in de bodem. 
Om deze afbraak mogelijk te maken is zuurstof 
nodig. Om de bodem te voorzien van de beno-
digde zuurstof hebben sommige waterplanten 
luchtkanalen ontwikkeld in hun stengels. Hiermee 
kan zuurstof worden getransporteerd vanuit de 
bladeren naar de wortels. Een mooi voorbeeld zijn 
de holle stengels van holpijp en waterlelie.

Hoge voedselrijkdom
In wateren met een hoge voedselrijkdom (voor-
al fosfaat en stikstof) nemen waterplanten hun 
voedingsstoffen vaak direct via hun bladeren op. 
Om dit proces efficiënt te laten verlopen hebben 
veel waterplanten bladeren die onderverdeeld zijn 
in dunne bladslippen. Hiermee wordt het bladop-
pervlak sterk vergroot, wat ook de opnamecapaci-
teit sterk doet toenemen. De wortels bij dit soort 
planten zijn vaak afwezig of slecht ontwikkeld. 
Voorbeeld hiervan zijn hoornblad of waterviolier. 
Helofyten die in voedselrijke bodems en waterlo-
pen groeien, profiteren sterk van de hoge voed-
selrijkdom. Voorbeelden zijn riet en liesgras. Deze 
soorten behoren tot de snelst groeiende en meest 
productieve plantensoorten op de wereld. 
Ondergedoken waterplanten profiteren minder 
van voedselrijke omstandigheden dan de bo-
vengronds groeiende plantensoorten. Reden 

hiervoor is dat eencellige algen heel efficiënt de 
voedingsstoffen kunnen opnemen. Deze algen 
zorgen vervolgens voor troebel water, zodat er 
nog nauwelijks licht doordringt in de waterkolom. 
De vertroebeling is soms zo sterk dat door licht-
gebrek de ondergedoken waterplanten niet meer 
kunnen overleven en het ecologisch evenwicht 
sterk wordt verstoord; een deel van de vissen (met 
name de zichtjagers snoek en baars) en ook allerlei 
ongewervelden leggen dan het loodje en ver-
dwijnen uit het milieu, waardoor de biodiversiteit 
van een waterloop sterk afneemt. Het is dus van 
belang dat de voedselrijkdom in een waterloop 
niet te hoog is. De praktijk is echter dat het water 
in Nederland te veel voedingsstoffen bevat, met 
name veroorzaakt door uitspoeling van stikstof uit 
sterk bemest boerenland. Op dit ogenblik wordt 
er actief beleid gevoerd om de voedselrijkdom 
van Europese wateren te verlagen. Het door de 
Europese Unie opgestelde instrument dat de wa-
terschappen hiervoor gebruiken is de zogenaam-
de Kaderrichtlijn Water (KRW). Dit instrument stelt 
eisen aan de waterkwaliteit binnen de Europese 
Unie en hanteert streefwaarden ten aanzien van 
voedselrijkdom van het water. Hier dient elk EU-lid 
zich aan te conformeren. Ook moet elke lidstaat 
maatregelen nemen om de in de KRW vermelde 
streefwaarden voor waterkwaliteit te realiseren.

Wordt vervolgd in een volgend nummer.

Arboretum Notoarestoen in Eenrum

6 mei 2018, een mooie lentedag
In mei bloeien de rododendrons in onze Harense 
tuin. We wilden wel eens verder kijken, in een 
rododendrontuin. In Westerstede in Duitsland, 93 
km vanaf Groningen, is een mooi rododendron-
park: Hobbie. Eerst was ons plan daar heen te 
gaan, maar dat bleek best een gedoe met open-
baar vervoer. Misschien was er dichterbij nog iets 
te vinden? Toen lazen we dat de Notoarestoen in 
Eenrum twee weekenden feest heeft. Eenrum is 
een kilometer of 30 fietsen, of iets meer, afhanke-
lijk van de route. Moet kunnen. Om half 10 ver-
trokken we vanuit Haren en over mooie weggetjes 
door kleine Groningse dorpjes fietsten we naar 
Eenrum. Tegen 12 uur kwamen we bij de Notoa-
restoen aan en begonnen met een kopje koffie 
bij onze meegebrachte boterhammetjes. Jullie 
kunnen straks wel een rondleiding krijgen, bromde 
een meneer op klompen. Het was iemand van het 
bestuur van het arboretum en hij wilde – na zijn 
eigen lunch – ons wel rondleiden. Of we hele spe-
cifieke vragen hadden, vroeg hij. Dan moest het 
bomenboek namelijk mee en anders kon hij het 
meer algemene verhaal doen. Algemeen verhaal 
was prima voor ons. 

De zoon van de notaris
Onze rondleider bleek Jan Steven Smit te zijn, de 
zoon van de notaris waar de tuin nu naar genoemd 
is. Jan Steven was al 18 toen zijn vader met het 
arboretum begon in 1968. Hij is er dus niet van 
jongs af aan mee opgegroeid maar kwam wel 
geregeld helpen. En toen zijn vader, de notaris, in 
2002 overleed heeft hij de tuin in een stichting on-
dergebracht. Met een groepje vrijwilligers runnen 
ze de tuin van ongeveer 2 hectare. Aanvankelijk 

kon je vanuit het arboretum vrij over het open land 
kijken, vertelt Jan Steven1, nu staat er een woon-
wijk vlakbij. De mensen die daar zijn gaan wonen 
hebben wel een mooie achtertuin!

Notaris en verzamelaar
Cees Smit werd geboren in 1916 op Ripperda in 
Winsum en overleed in 2002. Cees was de derde 
zoon van een veehouder, maar had niet veel affini-
teit met het vak. Hij was als kind al geïnteresseerd 

in bomen en struiken die groeiden op 
een kwekerij in Winsum, vlakbij zijn ou-
derlijk huis. Cees wilde verder leren. Na 
de HBS in Warffum wilde hij sterrenkun-
de studeren, maar dat vond zijn vader 
maar niets. Daar was geen droog brood 
mee te verdienen. De jonge Cees begon 
te werken bij de belastingdienst en vond 
toen een baan als kandidaat-notaris in 
Eenrum. Daarnaast studeerde hij rechten 
en haalde zijn meestertitel. Hij volgde de 
notaris op en bleef in Eenrum wonen, in 
een grote witte villa. 
Als hobby experimenteerde hij, eerst in 
de tuin van zijn ouders en later in de ser-
re en de tuin bij zijn eigen woning, met 
het zaaien en kweken van allerlei (zeldza-
me) buitenlandse bomen. Hij probeerde 
allerlei grondsoorten uit om de bomen, 

1 Jan Steven Smit is in mei 2022 overleden

Tineke van der Meij
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vooral coniferen, aan de groei te 
krijgen. Binnen de kortste keren 
puilde de tuin uit en begon de 
droom van de notaris steeds 
groter te worden. Zijn wens 
was om een bomentuin, 
een arboretum, aan te 
leggen. De ruimte ont-
brak echter. Toen zich 
de kans voordeed om 
een stuk land te kopen, 
hoefde Smit niet lang na 
te denken. Bij ruilverka-
veling was twee hectare 
weiland overgebleven aan 
de oostrand van het dorp 
en in 1968 kocht notaris 
Smit het perceel: een kaal 
weiland tussen andere wei-
landen. De huidige woonwijk 
en het Eenrummer bos waren 
er nog niet. De huidige ’Notoa-
restoen’ is dus nooit echt de tuin van 
de notaris (bij zijn huis) geweest.

Windsingels en dennennaalden
Als eerste werd in november 1968 een windsingel 
aangelegd. Met - ook toen al - een grote groep 
vrijwilligers werden duizenden boompjes geplant. 
Daarna de aanleg van een grote vijver waarbij 
er met het restzand wat heuveltjes zijn gemaakt. 
Ruim 100 iets grotere bomen waren de start, en 
daartussen heel veel klein grut van een halve 
meter hoog. Het was de droom van Smit om te 

bewijzen dat op de Groninger klei 
naast de standaard wilgen, essen 

en populieren ook best conife-
ren en naaldbomen konden 
groeien. En met vallen en 
opstaan, mislukken en 
opnieuw proberen lukte 
dat steeds beter. Notaris 
Smit en zijn vrouw gingen 
wekelijks op de fiets naar 
Drenthe, om in de omge-
ving van Borger dennen-
naalden te verzamelen. 
Hij had toestemming 
van Staatsbosbeheer om 
deze van de fietspaden 

te vegen en mee te ne-
men. In Eenrum werden de 

dennennaalden omgezet in 
zure bosgrond, perfect voor de 

groeiende collectie naaldbomen 
in het arboretum.

Na een jaar of vijf, toen de bomen 
goed aangeslagen waren, was de vraag 

wat een geschikte onderbegroeiing kon zijn. 
En dat werd een andere favoriet van de notaris: 
rododendrons. 
Eerst werden alle kwekerijen in de buurt afge-
zocht naar geschikte planten, daarna werden de 
rododendrons van kwekerijen uit het buitenland 
gehaald. Smit maakte reizen naar Denemarken, 
Duitsland en Engeland om nieuwe soorten en 
variëteiten te halen. Ook bezocht hij de Ver-
enigde Staten en correspondeerde uitgebreid 
met kwekers. In de tuin stonden (en staan) een 
behoorlijk aantal Amerikaanse, vaak grootbloe-
mige, rododendrons, die de notaris kocht bij een 
rodo-kenner uit Boston, ene meneer Borsche. 
Soorten die in Europa niet vaak gevonden wor-
den. Op het hoogtepunt van de verzameling 
waren er 2200 soorten bomen 
en struiken in het arboretum, 
waarvan zo’n 1000 rodo-
dendrons. Allemaal keurig 
van een nummertje voor-
zien en bijgeschreven in het 
grote bomenboek. 

Verval en opbouw
De laatste 10 tot 15 jaar 
voor zijn overlijden in 2002 
raakte zijn tuin langzaam 
in verval. De notaris kon 
het onderhouden en 
bijhouden van het 
arboretum niet 
meer bolwerken. 
Aanbod uit zijn 
omgeving om de 
tuin eens stevig 
onder handen te 
nemen weigerde 
Cees Smit. Lang-

zaam stortte zijn levenswerk in elkaar. Zijn erfenis 
was een verwaarloosd en dichtgegroeid terrein, 
veel zeldzame rododendrons verdrongen elkaar en 
werden bedreigd door gebrek aan licht. 
Zoon Jan Steven Smit en schoondochter Jetske 
Knol besloten het arboretum een nieuwe kans te 
geven. In 2003 richtten zij de Stichting Arboretum 
Notoarestoen Eenrum op (met een knipoog naar 
Domies Toen in Pieterburen). Uit een inventarisa-
tie door rododendron-kenners werd duidelijk dat 
ondanks grote verliezen er toch nog ongeveer 
600 verschillende rododendrons stonden en 400 
naald- en loofbomen. De zaag en bijl werden in-
gezet om weer licht in het park te brengen, hees-
ters werden verplaatst. Met hulp van tientallen 
vrijwilligers, steun van Landschapsbeheer Gronin-
gen, financiële steun via diverse subsidies en van 
bedrijven en donateurs kon in 2006 het arboretum 
heropend worden. Voor het eerst sinds jaren wa-
ren er weer fleurig bloeiende rododendrons. 

Vrijwilligers en toekomst
De meeste werkzaamheden worden door vrijwil-
ligers uitgevoerd. Ongeveer 1 keer per maand 
komen zij bij elkaar om samen de handen uit de 
mouwen te steken. De gemeente ondersteunt 
door in het groeiseizoen elke twee weken de 
grasvelden te maaien. Voor een klein deel van de 
werkzaamheden worden gespecialiseerde bedrij-
ven ingehuurd. In 2004 was er wat subsidie om 
het brede asfaltpad aan te leggen, en in 2006 het 
tuinhuisje. Het hele verhaal van de droom van 
de notaris tot aan het 50-jarig jubileum in 2018 is 
beschreven in een jubileumboekje van Jetske Knol 
en Janneke Meinardi. Bijzonder is dat de stich-
ting er al die jaren in geslaagd is vrijwilligers te 
vinden om de restauratie en uitbouw van de tuin 
te realiseren. Veel vrijwilligers komen uit het dorp 
en directe omgeving. Veel Eenrummers maken bij 
hun ommetjes een bochtje door de Notoarestoen. 
Het draagvlak voor behoud van de tuin is groot, 
en zonder draagvlak geen vrijwilligers. De tuin 
heet sinds 2006 dan wel de Notoarestoen, maar 
zonder de talloze uren die vrijwilligers erin stopten 
zou de ’Toen’ er niet meer zijn…

Altijd open en website
De tuin is altijd vrij toegankelijk geweest voor het 
publiek. De notaris vond openstelling van de tuin 
en het delen van kennis en ervaring erg belang-
rijk. April en mei zijn de mooiste maanden omdat 
er dan zoveel rododendrons bloeien, met een 
tapijt van stinzenplanten en voorjaarsbollen en 
een achtergrond van zeldzame uitheemse bomen. 
De Chinese zakdoeken-boom die met meer dan 
honderd wapperende vaantjes bloeit, bijzondere 
magnolia’s, de Japanse tempelboom en Ameri-
kaanse sequoia’s. 
Website: http://arboretumeenrum.nl/

Referenties en links
Woellust en welgelegen, tuinen en tuinieren in 
Groningen. Red. IJ. Botke en H. Maring, 2010
Notoarestoen. Uitgave Stichting Arboretum No-
toarestoen Eenrum, 2018 (uitverkocht)

http://arboretumeenrum.nl

https://www.hettuinpadop.nl/arboretum-notoa-
restoen-tn32-nl

https://www.facebook.com/Notoarestoen/

https://dvhn.nl/groningen/Hoe-een-notaris-
eind-jaren-zestig-met-schep-en-Drentse-dennen-
naalden-een-paradijs-schiep-op-de-Groningse-
klei-24365246.html

https://de-marne.nieuws.nl/knipsels/106076/erfla-
ters-hogeland-notaris-smit-en-arboretum/

https://mijngroentje.nl/?p=6713

Verzoameloar oetzunderlek 
oethaims gruin (*)

Bij de oprichting heeft de stichting besloten 
’in de geest van de notaris door te gaan, 
waar de notaris gestopt is’. 
Dit is niet: alles in precies dezelfde staat 
terug proberen te brengen zoals in de glorie-
dagen van het arboretum. 

Het is wel:
•  het opzetten, beheren, instandhouden en 

uitbreiden van een collectie bijzondere 
houtige gewassen, met rododendrons in 
het bijzonder

•  de collectie toepassen in een aantrekke-
lijk parkje, toegankelijk voor publiek en 
liefhebbers in het bijzonder

•  bijdragen aan educatie over sortiments-
kennis, tuinen en natuur

(*)  Deze spreuk geeft de passie van Notaris Smit goed 
weer en staat als inscriptie onder het borstbeeld van 
hem in het arboretum.

12 • VRIENDENBERICHT – mei 2023 VRIENDENBERICHT – mei 2023 • 13

http://arboretumeenrum.nl/
http://arboretumeenrum.nl
https://www.hettuinpadop.nl/arboretum-notoarestoen-tn32-nl
https://www.hettuinpadop.nl/arboretum-notoarestoen-tn32-nl
https://www.facebook.com/Notoarestoen/
https://dvhn.nl/groningen/Hoe-een-notaris-eind-jaren-zestig-met-schep-en-Drentse-dennennaalden-een-paradijs-schiep-op-de-Groningse-klei-24365246.html
https://dvhn.nl/groningen/Hoe-een-notaris-eind-jaren-zestig-met-schep-en-Drentse-dennennaalden-een-paradijs-schiep-op-de-Groningse-klei-24365246.html
https://dvhn.nl/groningen/Hoe-een-notaris-eind-jaren-zestig-met-schep-en-Drentse-dennennaalden-een-paradijs-schiep-op-de-Groningse-klei-24365246.html
https://dvhn.nl/groningen/Hoe-een-notaris-eind-jaren-zestig-met-schep-en-Drentse-dennennaalden-een-paradijs-schiep-op-de-Groningse-klei-24365246.html
https://de-marne.nieuws.nl/knipsels/106076/erflaters-hogeland-notaris-smit-en-arboretum/
https://de-marne.nieuws.nl/knipsels/106076/erflaters-hogeland-notaris-smit-en-arboretum/
https://mijngroentje.nl/?p=6713


Interview Walter den Hollander 

Wie is Walter den Hollander?
Walter komt uit het midden van het land en is pas 
begin 2022 naar het noorden verhuisd. Walters 
interesse gaat uit naar alles wat natuur en tuinen 
is, in het bijzonder fruitbomen en daarvan de 
oude rassen. Hij had in de buurt van zijn vorige 
woonplaats in Cothen al een grote boomgaard, 
en nu bij zijn huidige huis in Oosternieland een 
kleine boomgaard van 6000 m2. Hij is nog druk 
bezig deze vol te zetten met allerhande soorten, 
vooral streekgebonden erfgoedrassen uit de vroe-
gere Nederlanden in ruime zin: van net over de 
grens in België tot de Waddenzee en een beetje 
Noord-Duitsland. Met enthout uit Verhildersum 
is hij ook oude rassen aan het enten. De in het 
Vriendenbericht van december 2022 beschreven 
hoogstamfruitbomen zijn dan ook gesneden koek 
voor hem.

Landgoed en Hortus
Walter heeft gewerkt bij een stichting tot be-
houd van oude buitenplaatsen zoals kasteel 
Amerongen, was tuinbaas bij Slot Zuylen en de 
Springertuin in Utrecht, en deed snoeiwerk in 
de Oude Hortus in Utrecht. Dat doet hij sinds 
1999 via zijn eigen bedrijf Den Groene Hollander 
(https://dengroenehollander.nl) nog steeds in 
beperkte mate, zoals voor Huygens’ Hofwijck in 
Voorburg. Hij behoort tot de groep van ecologi-
sche hoveniers De Wilde Weelde. Naast fruitbo-
men hebben historische moestuinen en boerener-
ven zijn belangstelling. Vanaf 2011 heeft Walter bij 
de Hortus Amsterdam gewerkt.
Bij een bezoek aan de Hortus Haren in 2022 zag 
Walter de potentie van het terrein en de tuinen. 

Een brief met ideeën aan het bestuur van SBGH 
leidde eerst tot een opdracht voor ondersteuning 
in de Chinese tuin, en vanaf 1 januari 2023 tot een 
aanstelling als tuinbaas voor 28 uur per week. Drie 
dagen in de winter, vier in de zomer. Dat geeft 
hem in de wintertijd wat ruimte om af en toe wat 
snoeiklussen te doen. Voor de afwisseling, en ook 
om verschillende tuinen en landgoederen in de 
provincie te leren kennen.

Hortus Haren
Voor de Hortus in Haren heeft Walter veel ideeën. 
De basis zoals die er ligt biedt vele mogelijkheden 
om zaken rond biodiversiteit en klimaatbestendig-
heid (aanleggen van een wadi) te laten zien. Maar 
ook heel simpele kleine zaken, zoals waarom een 
molshoop in een gazon nuttig is. Er kan zoveel 
meer verteld en uitgelegd worden aan de bezoe-

Tineke van der Meij & Tjerk Zwanenburg

In het Vriendenbericht van december 2022 heb 
je de toekomstvisie van het vriendenbestuur voor 
de Hortus kunnen lezen. Deze kun je nog eens 
nalezen op de website: 
https://www.vriendenhortusharen.nl/visie.html.
Deze visie is gebaseerd op de grote ecologische, 
biologische en maatschappelijke waarde die aan-
wezig is. Sterke troeven daarbij zijn de Laarman-
tuin, die als complete tuin is opgenomen in de 
Nationale Planten Collectie, de Chinese Ming-tuin 
en de grootte van de Hortus. Het is een visie die 

de Hortus plaatst in de tijd van nu en die aandacht 
schenkt aan klimaatadaptatie, duurzaamheid en 
biodiversiteit. Onze Hortus is groot (15 hectare): 
dat biedt veel kansen en mogelijkheden die de 
Vrienden willen benutten. Er is ruimte voor edu-
catie, voor wetenschappelijke experimenten, voor 
beleven van kunst en cultuur, voor een Natuurmu-
seum, voor rust en bezinning en … om volop te 
genieten!
Om te laten zien wat we daarmee bedoelen orga-
niseren de Vrienden op zaterdag 10 juni De Grote 
Hortus Dag. Een open dag in de Hortus met infor-
matie, gelegenheid om te participeren en leuke en 
inspirerende activiteiten voor jong en oud.
Het vriendenbestuur werkt nu samen met leden 
en actieve meedenkers de activiteiten uit voor De 
Grote Hortus Dag aan de hand van vijf inhoudelij-
ke thema’s. De thema’s zijn: de Hortus en
• Ontspannen
• Beschermen
• Leren
• Inspireren
• Verzilveren
Wat de thema’s inhouden staat beschreven op de 
speciale website: 
https://degrotehortusdag.nl/themas/, die ook de 
laatste stand van zaken weergeeft over de dag.
Op de dag zelf worden kansen en mogelijkhe-
den voor de Hortus uitgelicht en samen met de 
bezoekers verder onderzocht. In de tweede helft 
van 2023 wordt de informatie verder uitgewerkt 
om uiteindelijk aangeboden te worden aan de 
gemeente ten behoeve van het opstellen van de 
gebiedsvisie.
We nodigen je van harte uit voor deze dag. Wil je 
een bijdrage leveren bij de voorbereiding van de 
dag of op de dag zelf, stuur een mailtje naar het 
secretariaat van de Vrienden:
hortusharenvrienden@gmail.com.

kers. Dit was een feest van herkenning voor de 
interviewers! Het zijn zaken die de Vrienden in hun 
toekomstvisie voor de Hortus (zie het Vriendenbe-
richt van december 2022) ook beschrijven.

Ook zijn er veel plekken in de tuin die opgeknapt 
moeten worden. Op sommige plaatsen worden de 
interessante planten overwoekerd door gras, dus 
moet er groot snoei-onderhoud plaats vinden. In 
de Chinese tuin staat niet-Chinese beplanting die 
vervangen moet worden, en veel paden hebben 
onderhoud nodig. De rotstuin is in de loop der tijd 
monotoner geworden dan oorspronkelijk ontwor-
pen, dus daar kan de biodiversiteit een inhaalslag 
maken. Bijvoorbeeld door de beplanting meer in 
te delen naar specifieke soorten die in verschil-
lende gebergten van de wereld voorkomen. Dan 
loop je van de Alpen hier naar de Himalaya daar, 
zegt Walter.

We wandelen langs de bloemen- en bijenweide 
waar op dat moment gewerkt wordt. Een deel 

van de vakken wordt van een andere grondsoort 
voorzien om meer variatie te krijgen. We nemen 
een kijkje bij de Watertuin, waar net begonnen is 
met het onderhoud. 

Komende periode
Op de vraag hoe de komende periode eruit ziet, 
geeft Walter aan dat hij nu gaat ontdekken wat 
wel kan en wat niet in nauwe samenwerking met 
Rijk de Ruiter en andere tuinmensen. Walter geeft 
aan dat hij blij zou zijn met uitbreiding van per-
soneel, zoals een communicatie- of een educa-
tiemedewerker. Dan kan hij zelf, als tuinbaas, zijn 
energie in de tuin stoppen.

Als we Walter vertellen over onze voorbereidingen 
voor De Grote Hortus Dag op 10 juni, pakt hij me-
teen zijn agenda om de dag te reserveren. 
Na ruim anderhalf uur beëindigen we ons wandel-
gesprek door de Hortus. Veel aanknopingspunten 
en ideeën, veel mogelijkheden voor samenwer-
king met de nieuwe Tuinbaas.
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Druk 
Drukkerij Van Ark, Haren
gedrukt op gerecycled FSC-papier met inkt op 
plantaardige basis.

Lidmaatschap 
Leden krijgen
•  een persoonlijke ledenpas/Hortusabonne-

ment (bij bijzondere evenementen kan de 
Hortus een extra bijdrage vragen);

•  tweemaal per jaar het Vriendenbericht;
•  een uitnodiging voor de jaarlijkse Vrienden-

dag met de Algemene ledenvergadering, 
een lunch en een lezing of rondleidingen;

•  vrije toegang tot lezingen en andere activi-
teiten van de Vereniging.

Het Gezinslidmaatschap geeft gratis toegang 
voor (klein)kinderen tot en met 12 jaar.

Donateurs krijgen tweemaal per jaar het Vrien-
denbericht.
De Vriendenvereniging draagt een gedeelte van 
de ontvangen contributies af aan de Stichting 
Behoud Groene Hortus. Daarnaast draagt zij 
financieel bij aan diverse projecten in de Hortus.
De Vriendenvereniging heeft de ANBI-status, 
dit betekent dat schenkingen (eenmalig of peri-
odiek) fiscaal aftrekbaar zijn.

De Vriendenvereniging en dus de Hortus wordt 
ook gesteund door de Vriendenloterij. Je kunt 
je daarvoor aanmelden via de Ledenservice (tel. 
0900 3001400) of via de website www.vrienden-
loterij.nl. Vermeld de Vereniging Vrienden van 
de Hortus “Henricus Munting” als begunstigde. 
Van ieder meespelend lot ontvangt de Vrien-
denvereniging de helft van de prijs per lot.

Bestuur 
Tjerk Zwanenburg voorzitter
Arike Tomson secretaris
Gerard Renardel penningmeester
Michiel Verbeek lid
vacature lid

Vacatures voor vrijwilligers bij  
de Hortus Haren
De Hortus is open en vol in bedrijf. De inzet van 
vrijwilligers is erg belangrijk voor de instand-
houding van de Hortus en daarom zijn er het 
hele jaar door vrijwilligers nodig. Nieuwe vrijwil-
ligers zijn dan ook van harte welkom!
Aan welke vrijwilligers er behoefte is 
kun je lezen op de site van de Hortus: 
https://www.hortusharen.nl/vrijwilligers/
Daar staat ook een aanmeldformulier waarmee 
je je interesse aan kunt geven.

Daarnaast is het bestuur van de Vriendenver-
eniging op zoek naar actieve Vrienden die mee 
willen helpen, bij voorbeeld bij het bemensen 
van de Hortusvriendenkraam om leden te 
werven, en bij het envelopperen van het Vrien-
denbericht. Heb je belangstelling? Voor nadere 
informatie en aanmelding kan je gebruik maken 
van hortusharenvrienden@gmail.com.
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